
ZAKRES MATERIAŁU OBOWIĄZUJĄCY W TYGODNIU 25-29.05.2020 

 

ZAGADNIENIE 1:  Gramatyka: Przedimki określone i nieokreślone  

The Subject: A/an, the and zero article. 

Tym razem czas na powtórkę z przedimków   . 

Poniższa tabelka przedstawia zasady stosowania przedimków w j. angielskim: 

 

Przedimka nieokreślonego 
(indefinite article: a/an) 
używamy: 

Przedimka określonego 
(definite article: the) 
używamy: 

Nie używamy żadnego 
przedimka (zero article): 

-z rzeczownikiem 
policzalnym w liczbie 
pojedynczej, kiedy mówimy 
o czymś po raz pierwszy, 
np.: I’ve got a dog. 

- z rzeczownikiem 
policzalnym w liczbie 
pojedynczej, kiedy mówimy 
o czymś po raz kolejny lub 
gdy z kontekstu wynika, o 
kim/czym jest mowa: 
The dog is very naughty. 

- przed rzeczownikami 
niepoliczalnymi: air 
pollution, information 
- przed rzeczownikami 
policzalnymi w liczbie 
mnogiej, jeśli mówimy o 
nich po raz pierwszy: Tigers 
are wild animals. 

- przed nazwami gatunków 
lub kategorii, np.: A 
kangaroo lives in Australia. 

-kiedy mówimy o rzeczach 
jedynych w swoim rodzaju: 
the Earth, the sun, the city 
centre, itd. 

- przy wyrażeniach: at work, 
for lunch, have dinner,  

-przed nazwami zawodów: 
He is a doctor. 

-przed nazwami rzek: the 
Nile, mórz: the Baltic Sea, 
oceanów: the Pacific, 
łańcuchów górskich: the 
Himalayas, pustyń: the 
Sahara Desert,  
archipelagów: the Bahamas 

- przed nazwami: 
kontynentów: Asia, 
szczytów górskich: Rysy, 
pojedynczych wysp: 
Jamaica 

 -przed nazwami państw w 
liczbie mnogiej oraz 
zawierających w nazwie 
słowa: ‘United’, ‘Kingdom’, 
‘States’ ‘Republic’, ‘of’: 
the Netherlands , The 
United Kingdom, the United 
States of America, , the 
Czech Republic 
- wyjątkowo przed nazwą 
miasta: the Hague (Haga- 
jedyne miasto na świecie, 
przed którego nazwą 
stawiamy przedimek 

- przed większością nazw 
państw: Poland, miast: 
Lublin 



określony ‘the’), przed 
narodowościami: the Poles, 
the Brits 

 - przed nazwami hoteli, kin, 
teatrów, muzeów, galerii, 
gazet: the Hilton Hotel, the 
Globe, the Times 

- gdy wyrażamy się ogólnie 
o grupie rzeczy/osób danej 
kategorii: Dogs are friendlier 
than cats. 

 -przed nazwami miejsc 
użyteczności publicznej: the 
post office 

- przed nazwami środków 
transportu: by train, by 
plane , itd. 

 - przed przymiotnikami w 
stopniu najwyższym: the 
oldest, the biggest, itd. 

 

 - przed nazwami 
instrumentow muzycznych: 
He plays the guitar. 

 

 - przed nazwami pór dnia z 
przyimkiem ‘in’: in the 
morning, in the evening 

-przed nazwami pór dnia z 
przyimkiem ‘at’: at 
midnight, at noon 

 

 

 

Praca domowa: Korzystając z informacji zawartych w tabelce rozwiąż następujące 

ćwiczenia: ćw. 1 ze str.117 oraz ćwiczenia 1 i 2 ze str. 170 z podręcznika. Proszę, aby 

pracę domową z tego zagadnienia przesłały wyłącznie te osoby, które nie uczestniczą 

w zajęciach online na Microsoft Teams. 

 

 

 

ZAGADNIENIE 2: Wyrażanie umiejętności oraz próśb za pomocą czasowników modalnych 

‘can’ i ‘could’ oraz konstrukcji ‘be able to.’  

The Subject: ‘Can’/’could’ and ‘be able to’ for abilities and requests. 

Przejdźmy do czasowników modalnych: ‘can’, ‘could’ oraz konstrukcji ‘be able to’: 

Czasownika modalnego ‘can’ używamy do wyrażania umiejętności w teraźniejszości: She can 

swim. 

Czasownika modalnego ‘could’ używamy do wyrażania umiejętności w przeszłości: She 

couldn’t swim when she was a little girl. 

Obu tych czasowników możemy również używać do wyrażania próśb lub pytania o 

pozwolenie: Can I help you?/ Could I use your phone? 



Konstrukcja ‘be able to’ oznacza ‘być w stanie coś zrobić.’ Używamy jej często zamiennie z 

czasownikiem ‘can’ lub ‘could’, zwłaszcza w czasach innych niż Present Simple i Past Simple: 

She would like to be able to swim./She has never been able to swim. 

Praca domowa: Rozwiąż następujące ćwiczenia: ćw. 2 ze str.117 oraz ćwiczenia 1 i 2 ze str. 

171 z podręcznika. Proszę, aby pracę domową z tego zagadnienia przesłały wyłącznie te 

osoby, które nie uczestniczą w zajęciach online na Microsoft Teams. 

 

ZAGADNIENIE 3: Zaimki wskazujące 

 

The Subject: Demonstrative pronouns. 

Zaimków wskazujących:  this (dla l. poj) i these (dla liczby mnogiej) używamy, aby wskazać 

kogoś lub coś, co znajduje się w pobliżu, np.: 

This is my pen./ These are my pens. (bliska odległość) 

Zaimków wskazujących:  that (dla l. poj) i those (dla liczby mnogiej) używamy, aby wskazać 

kogoś lub coś, co znajduje się w pewnej odległości, np.: 

That is my pen./ Those are my pens. (większa odległość) 

Praca domowa. 

Rozwiąż następujące ćwiczenia: ćw. 3 ze str.117 oraz ćwiczenia 1 i 2 ze str. 171 z 

podręcznika. Proszę, aby pracę domową z tego zagadnienia przesłały wyłącznie te osoby, 

które nie uczestniczą w zajęciach online na Microsoft Teams. 

 

ZAGADNIENIE 4: Pisanie: e-mail na temat udziału w konkursie ekologicznym. 

 

 Napisz maila do koleżanki z Anglii, w którym pogratulujesz jej udziału w finale konkursu 

wiedzy na temat ochrony środowiska (zadanie egzaminacyjne, str. 118 ćw. 4). Jako wzór 

możesz wykorzystać przykładowego maila z ćw.2. Zwróć jednak uwagę na podkreślone w 

tekście błędy. Maila prześlij mi do przyszłego czwartku 28.05.2020. Zadanie przesyłają 

wszyscy, niezależnie od udziału w zajęciach. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


